
                                 

    

 

 

 

 

 

 

Møde Chefforum – Sundhedsklynge Midt 

Tid Fredag d. 31. marts kl. 13:30-15:00 

Sted Teams-møde (møde id: 365 124 644 791/kode:Ww4npp) 

Mødeleder Mikkel Grimmeshave  

Deltagere  

 

Daniel Kjærgaard Simonsen, Region Nordjylland (medformand) 

Mikkel Grimmeshave, Aalborg Kommune (medformand) 

Henrik Ravn, Jammerbugt Kommune 

Anette Bilde Toft, Jammerbugt Kommune 

Carsten Møller Beck, Aalborg Kommune 

Alice Aagaard Hagemann Aalborg Kommune 

Jan Nybo, Aalborg Universitetshospital 

Maj Skårhøj, Psykiatrien 

Rikke Svendstrup, PLO 

Christine Houe, PLO-K Aalborg Kommune  

Birgitte Kvist, Patientinddragelsesudvalget  

Anni Olesen, Patientinddragelsesudvalget 

 

Sekretariat 

Dorte Rosendal-Meier, Jammerbugt Kommune  

Bibi Bording Pedersen, Aalborg Kommune 

Maja Lynderup Behrmann, Region Nordjylland 

 

Afbud 

Gæster       

Christine Houe 

Louise Weikop, Aalborg Kommune, kommunal medformand i Driftsforum Somatik 

 

 

1. Godkendelse af dagsorden 
 
Referat 
Ingen bemærkninger 
 

2. Orientering om møde i Direktørforum d. 17. februar 

På mødet i Direktørforum blev Handleplanen for Sundhedsklynge Midt blev der truffet føl-
gende beslutninger;  
 

• Handleplanen skulle afspejle mere vægt på den ældre medicinske patient og fore-
byggelige indlæggelser.  

• Indsatsen vedr. en analyse af ressourceforbrug ved henvisning mellem PPR, Psy-
kiatrien og almen praksis, skal tænkes ind i platformen for Sundhedsinnovation.  

Referat 
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• Igangsættelse af hold 2, Det Nationale Ledelsesprogram, skal fokusere på IPS, 
med repræsentanter fra Jammerbugt Kommune og Psykiatrien.  

Fremadrettes sendes referater fra Direktørforum ud til medlemmerne af Chefforum. 

Det indstilles, at Chefforum 

1. Tager orienteringen til efterretning 
 

Referat 
Orienteringen blev taget til efterretning 
 
 

3. Orientering om og Politisk Niveau 13. marts 2023 

Politisk Niveau besluttede følgende på mødet:  
 

• Godkendelse af Sundhedsklynge Midts bilag til slutstatus på Sundhedsaftalen 
2019.  

• Godkendelse af handleplanen med dels forbehold for politisk godkendelse i kom-
munerne, samt med en bemærkning om, at det skal sikres, at indsats 10 ”Syste-
matisk indsats for de 2 % mest komplekse borgere med mange sygehuskontakter, 
både psykiske og somatiske problemstillinger” skal være handlingsorienteret. Poli-
tisk Niveau orienteres om den specifikke indsats 10 på næstkommende møde. 

• Patientinddragelsesudvalgets formænd, samt repræsentanter i Sundhedsklynge 
Midt, inviteres med til næste ordinære møde d. 24. maj med opfordring til at PIU 
byder ind med hvilke emner der er vigtige for dem, samt drøftelse af Handleplan 
og digitale løsninger 

Fremadrettet sendes referaterne fra Politisk Niveau ud til medlemmerne af Chefforum. 

Det indstilles, at Chefforum 

1. tager Orienteringen til efterretning 
 

Referat 
Orienteringen blev taget til efterretning 
 

 
 

4. Igangsættelse af Handleplanens indsatser 
Med godkendelse af Handleplanen og de tilhørende indsatser, følger nu planlægning og 
igangsættelse af de enkelte indsatser. Formandskabet indleder med et oplæg, som uddy-
ber nedenstående model: 
 

• Handleplanen udgør en bestilling på 15 forskellige indsatser fra politisk niveau  

• Dernæst skal vi forankre indsatserne hos den/de relevante leverandører (projekt-
ejer/projektledere/projektgruppe). Dette skal behandles i Direktørforum i april for at 
sikre ejerskab 

• Leverandør (projektejer/projektleder/projektgruppe) laver en ordrebekræftelse på 
den bestilling de har modtaget og tilkendegiver leveringsbetingelserne (hvad kan 
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de levere inden for økonomiske ramme, den given tid, de givne ressourcer og hvil-
ken indikatorer skal anvendes til opfølgning for at sikre at indsatsen når i mål. Det er 
næsten et kommissorie, men dog mere fremadskuende.  

• Ordrebekræftelsen og leveringsbetingelserne (at Politisk Niveau får det som de har 
bestilt) godkendes i Chefforum og efterfølgende i Direktørforum. 

• Der indhentes løbende (ordre)status på de 15 indsatser til chefgruppen møder (no-
get let a la rød-grøn-gul).  

 

Dernæst følger en ren afvigelsesstyring, således at Chefforum går ind og afhjælper 
hvis der er gul/rød og hvis der opstår et behov for at eskalere det til Direktørforum. Direk-
tørforum vil få løbende status for de 15 indsatser. 

 
Det indstilles, at Chefforum 
1. Drøfter den fremlagte model til igangsættelse og løbende opfølgning for de 15 indsat-
ser.  
 
Bilag: Den politisk godkendte Handleplan samt tilhørende bilag 1 og 2 
 
Referat 
Formandskabet fremlagde et bud på en governancemodel for indsatserne i handleplanen 
(se beskrivelse ovenfor). Både leverancebeskrivelsen og afrapporteringen skal indeholde 
en konkret stillingtagen til om det er relevant med patientinddragelse.  
 
Modellen lægger op til, at der skal fordeles ejerskaber for indsatserne. Der foretages en 
indledende runde på ejerskabet og ønske om deltagelse i indsatserne. Efter godkendelse 
i Direktørforum, skal ejerskab, og deltagelse i arbejdsgrupperne, specificeres med kon-
krete navne på deltagerne. 
 
Chefforum besluttede at anbefale ovenstående model til Direktørforum. 
 

 
 

5. Indledende drøftelse af datakilder 

Populationsansvaret for sundhedsklyngen forudsætter dataunderstøttelse, der belyser po-
pulationens behov for sundhedsvæsenets ydelser – hvordan ser det ud med sundhed, 
trivsel og sygelighed? Hvilken kontakt har befolkningen med sundhedsvæsenet, hvordan 
ser patientforløbene ud? 

 
I efteråret 2022 fremsendte Sundhedsdatastyrelsen et første bud på data i PowerPoint 
form til sundhedsklyngerne, disse blev drøftet i Sundhedsklynge Midt. Siden da har vi af-
ventet at data blev tilgængeligt via en elektronisk platform med titlen ”Sundhedsdata på 
tværs” – dette arbejde er stadig pågående og vi ser frem til at få adgang til det.  
 
Imidlertid findes der også andre datakilder som kan være relevante at anvende og drage 
læring af i klyngesammenhæng, eksempelvis Indenrigs- og Sundhedsministeriets bench-
mark rapport om ”Ældres indlæggelser på medicinske afdelinger”, Sundhedsprofil data, 
data fra Kvalitetsdatabaserne (RKKP) mv.  
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Med dette punkt, lægges der op til en indledende drøftelse af, hvordan data skal anven-
des i klyngen, og hvilke datakilder der kan være relevante. 
 
 
Det indstilles, at Chefforum 
1. Drøfter anvendelse af data og datakilder i samarbejdet i Sundhedsklynge Midt. 
 

Referat 
Relevante datakilder til arbejdet i klyngen blev drøftet. Nationale data afventes, herunder 
Sundhedsdata på tværs. Derudover blev Sundhedsprofilen drøftet. Den er oplagt at bruge 
som datagrundlag, idet klyngen har populationsansvar, men den foretages kun hvert 4. år. 
Der laves dog en sundhedsprofil 2023, som kan fortælle lidt om udviklingen. Det bliver en 
mindre undersøgelse, som ikke nødvendigvis kan udfoldes til kommuneniveau, men den 
forventes at kunne vise tendenser. 
 
Danske Patienter har udarbejdet en undersøgelse ”Patienterne har ordet”, som undersø-
ger patienters forståelse af kvalitet – og hvordan den er afspejlet i sundhedsvæsenets 
kvalitetsmålinger. Undersøgelsen vedhæftes mailen med referatet. Den kan give inspira-
tion til udvælgelse af data, da den belyser, hvad der er kvalitet for patienterne. 
 
Det aftales, at drøftelsen af data i klyngen tages op igen på et senere møde. 
   

 
6. Indledende drøftelse af Akutplan 

Jan Nybo og Louise Weikop, formænd for Driftsforum Somatik, indleder punktet med 
oplæg 
   
Aftale om en akutplan for sygehusvæsnet blev indgået mellem Regeringen og danske Re-
gioner d. 23. februar i år. Den har til formål at afhjælpe de aktuelle udfordringer som domi-
nerer aktuelt, så som lange ventetider til operation, pressede akutmodtagelser, sengeluk-
ninger, produktionsfald samt en lavere overholdelse af udredningsretten. Indsatserne i 
Akutplanen fordeler sig under 5 temaer 
 

• Afhjælpning af flaskehalse og bemandingsmæssige problemer  

• Hurtigere autorisation af udenlandsk arbejdskraft 

• Bedre brug af kapaciteten på offentlige sygehuse 

• Robustgørelse af akutmodtagelser 

• Brug af kapacitet på private sygehuse. 

Under ”Robustgørelse af akutmodtagelser”, ligger en konkret bestilling til Sundhedsklyn-
gerne om at forebygge sygehusophold og gode overgange. 

På foranledning af Strategisk Sundhedsforum blev der d. 20. maj 2022 gennemført en 
audit på korte indlæggelser i akutmodtagelsens modtagerafsnit (AMA) på Aalborg UH, 
med det formål, at få ny viden og blive klogere på de tværsektorielle patientforløb for æl-
dre multisyge patienter tilknyttet kommunale enheder. Sideløbende blev der afholdt en 
tværsektoriel workshop om fremtidens akutmodtagelse (2. juni 2022), hvor der blev udar-
bejdet en række forslag til indsatser der kan styrke akutområdet, som blev præsenteret 
for Strategisk Sundhedsforum. 
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Formålet med dette punkt er, dels en orientering om hvad der er arbejdet med på akut-
området det seneste år, hvad det har givet anledning til i Driftsforum Somatik, og dels 
hvordan Sundhedsklynge Midt kan gribe opgaven an herfra.  
 
 

Det indstilles, at Chefforum 
1. Drøfter Aftale om en akutplan for sygehusvæsenet 

 
Bilag: Aftale om en akutplan for sygehusvæsenet. 
 

Referat 
Oplægget blev indledt med en præsentation af driftsforum voksen somatik, samt opga-
verne i forummet.  
 
Der er kommet en bestilling til Sundhedsklyngerne via akutplanen, bekræftet af Sund-
hedssamarbejdsudvalget: 
 
"Sundhedsklyngerne skal iværksætte konkrete lokale løsninger der gør, at flere akutte 
problemer kan forebygges samt understøtte gode overgange og god brug af kapaciteten 
på tværs. Vidensdeling af erfaringer med indsatser og samarbejde mellem regioner, kom-
muner og praksissektor intensiveres i regi af sundhedsklyngerne, ligesom tiltag med god 
effekt skal udbredes hurtigst muligt. 
 
I sundhedsklyngerne er der foretaget patientinventeringer i 2022 i regionens 3 akutte 
modtagerafsnit, som kan danne vidensgrundlag for at levere på denne bestilling. I Driftsfo-
rum afventer man en prioritering af, hvilke handlinger der ønskes igangsat på baggrund af 
inventeringerne, og det aftales derfor, at dette sendes videre til drøftelse i Direktørforum 
og forventes taget op igen i Chefforum på et af de førstkommende møder. 
 
Det aftales desuden at spørgsmål fra de respektive driftsforummer kan sendes direkte til 
formandskabet for Chefforum.  
 
Der var desuden en drøftelse om hvorvidt en patientrepræsentation i driftsfora vil være, at 
forummets spørgsmål kan sendes til formandskabet. Det drøftes, om det kan være gavn-
ligt med patientrepræsentanter i driftsfora.  
 

 
7. Sammenhæng mellem Chefforum og Driftsfora 

Da den nye organisering af sundhedsklyngerne tråde i kraft 1.juli 2022, fortsatte organise-
ringen med de 4 Driftsfora i klynge Midt uforandrede, med en post-it om at organiseringen 
af driftsforaene, samt sammenhængen til Chefforum skulle tages op og drøftes når de nye 
fora på fagligt-strategisk niveau og politisk niveau var kommet i drift. De 4 driftsfora er: 

• Driftsforum for Voksen Somatik 

• Driftsforum for Voksen Psykiatri 

• Driftsforum for Børne- og Unge Somatik 

• Driftsforum for Børne – og Unge Psykiatri (regionsdækkende) 
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Det indstilles, at Chefforum 
1. Drøfter om der er behov for at justere på den nuværende organisering af Driftsfora 
samt hvordan bindes driftsfora mere sammen til Chefforum. 
 
Referat 
Punktet udsættes til næste møde. Det blev dog aftalt, at der er behov for en opmærksom-
hed på parallelle spor og god kommunikation omkring hvilke opgaver der løftes i hvilke 
grupper.  
 
 
 

8. Dagsordenspunkter til Direktørforum d. 17. april 
• Handleplan, den videre proces 

• Klyngedata 

• Forberedelse af politisk Niveaus møde med PIU 

• Drøftelse af indsats 10 i handleplanen 

 

Det indstilles, at Chefforum 

1. drøfter ovenstående forslag til dagsordenen 
 

Referat 
Dagsordenen blev taget til efterretning. 
 
 

9. Dagsordenspunkter til Politisk Niveau 24. maj 
• Status for Handleplan og indsatser, herunder indsats 10 

• Dialogmøde med PIU 

• Drøftelse af patientinventering via tværsektoriel audit i Akutte Modtagerafsnit i Re-
gion Nordjylland 

• Drøftelse af e-nærhospital 

 

Det indstilles, at Chefforum 

1. drøfter ovenstående forslag til dagsordenen 

 
Referat 
Dagsordenen blev taget til efterretning 
 
 

10. Eventuelt  
 

Referat 
Ingen bemærkninger 


